

## СОДЕРЖАНИЕ

---

Тюменцев И.О. Актуальные проблемы истории казачества ..... 6

### ОТ ВОЛЬНОГО КАЗАЧЕСТВА К СЛУЖИЛОМУ СОСЛОВИЮ

Тюменцев И.О. Казаки в движении земских ополчений в России 1611–1612 годов ..... 8

Плешаков И.Н., Васильева Е.Н. Казачество в период колонизации и становления административного устройства Саратовского Поволжья во второй половине XVII – начале XVIII века ..... 20

Луночкин А.В. Влияние железных дорог на экономику северо-востока Области войска Донского (60–90-е гг. XIX в.) ..... 34

Горбань О.А. Доношения и рапорты донских казаков в середине XVIII в.: источниковедческий анализ ..... 45

### КРИЗИСЫ И РЕВОЛЮЦИИ

Благодер Ю.Г. Трагический 1905 год на страницах газеты «Кубанские областные ведомости»: сражения в Китае и революция в России ..... 60

Венков А.В. Красные донские казаки в 1918 году ..... 71

Гагжуев Р.Г., Шилова С.Г. «Терское войско собственными руками вычистило родные станицы от заразы»: горско-моздокские полки в рядах ВСЮР в начале 1919 года ..... 84

Панкратов С.А. Великая русская революция и практики модернизации сквозь призму развития «казачьего мира» [На англ.] ..... 93

### СОВЕТСКОЕ СТРОИТЕЛЬСТВО

Скорик А.П. Рассказывание как политика и социальный процесс на Дону в 1920-е годы ..... 102

Баранов А.В. Терское казачество в условиях «расширения» новой экономической политики: изменения этнодемографической структуры и общественного мнения ..... 114

Яхутль Ю.А. Казачьи хозяйства в условиях новой экономической политики 1920-х гг.: противоречия развития (по материалам Дона и Кубани) ..... 124

Клопихина В.С. Создание нарратива по истории казачества эпохи Гражданской войны на Юге России в системе советской идеологии 1920–1930-х годов ..... 135

### ВОЗРОЖДЕНИЕ КАЗАЧЕСТВА

Бугай Н.Ф. Российское казачество и проблема идентичности с вопросом: кто мы? ..... 148

Мацневский Г.О. Государство и казачество: на пути к государственной службе ..... 164

Рвачева О.В. Опыт возрождения казачества в социально-политической системе Российского государства в XX – начале XXI века ... 173

Очирова Н.Г. Региональные особенности возникновения казачьих общественных объединений в России и основные направления их деятельности (на примере Республики Калмыкия) ..... 191

### КУЛЬТУРНАЯ АНТРОПОЛОГИЯ

Рыблова М.А. Между буднями и праздником: коллективные работы и общественные повинности в традиционной общине донских казаков ..... 202

Рудиченко Т.С. Искусство в процессе интеграции Войска Донского в Российское государство ..... 215

### ОБЗОРЫ

Юрченко И.Ю. Проблема рассказывания в новейшей историографии: история изучения, юридические и политические аспекты, библиография и статистика публикаций ..... 224

Волвенко А.А., Митрофанова А.И. Донское казачество конца XIX – начала XX в. в книге Шейна О’Рурка «Воины и крестьяне: донские казаки в поздней Российской империи» (Shane O’Rourke. Warriors and Peasants: The Don Cossacks in Late Imperial Russia. – New York : St. Martin’s, in Association with St. Antony’s College, Oxford, 2000. – 200 p.) ..... 235

## CONTENTS

---

Tyumentsev I.O. Current Issues of the History of the Cossacks ..... 6

### FROM THE FREE COSSACKS TO THE SERVING CLASS

Tyumentsev I.O. Cossacks in the Movement of Zemstvo Militias in Russia (1611–1612) ..... 8

Pleshakov I.N., Vasilieva E.N. The Cossacks in the Period of Colonization and Formation of the Saratov Volga Region Administrative Structure in the Late 17<sup>th</sup> – Early 18<sup>th</sup> Centuries ..... 20

Lunochkin A.V. The Influence of Railways on the Economy of the North East of the Don Host Region (60s – 90s of the 19<sup>th</sup> Century) ..... 34

Gorban O.A. The Donosheniya and Reports of Don Cossacks in the Mid 18<sup>th</sup> c.: Source Analysis ..... 45

### CRISES AND REVOLUTIONS

Blagoder Yu.G. Tragic 1905 on the Pages of “Kubanskije Oblastnye Vedomosti” Newspaper: Battles in China and the Revolution in Russia ..... 60

Venkov A.V. Red Don Cossacks in 1918 ..... 71

<i>Gagkuev R.G., Shilova S.G.</i> “The Terek Host Cleaned out the Native Villages from the Infection with Their Own Hands”: Gorsko-Mozdok Regiments in the Ranks of the Armed Forces of the South of Russia in the Early 1919 .....	84
<i>Pankratov S.A.</i> The Great Russian Revolution and Practices of Modernization Through the Prism of “Cossack World” Development .....	93

#### **SOVIET CONSTRUCTION**

<i>Skorik A.P.</i> Decossackization as a Policy and Social Process in the Don Region in the 1920s .....	102
<i>Baranov A.V.</i> The Terek Cossacks in the Conditions of “Extending” the New Economic Policy: Changes in the Ethnodemographic Structure and Public Opinion .....	114
<i>Yakhutl Yu.A.</i> Cossacks’ Farms in the Conditions of the New Economic Policy of the 1920s: Contradictions of Development (On the Materials of the Don and Kuban Regions) .....	124
<i>Klopikhina V.S.</i> Creating the Narrative on the Cossacks’ History of the Civil War Era in the South of Russia in the System of the Soviet Ideology of the 1920s – 1930s .....	135

#### **REVIVAL OF THE COSSACKS**

<i>Bugay N.F.</i> The Russian Cossacks and the Problem of Identity with the Question: Who Are We? .....	148
<i>Macievskiy G.O.</i> State and the Cossacks: On the Way to Public Service .....	164

<i>Rvacheva O.V.</i> The Attempt of the Cossack Revival in the Social and Political System of Russia in the 20 <sup>th</sup> and Early 21 <sup>st</sup> Centuries .....	173
<i>Ochirova N.G.</i> Regional Features of Developing Cossack Public Associations in Russia and Main Directions of Their Activity (Based on the Republic of Kalmykia) .....	191

#### **CULTURAL ANTHROPOLOGY**

<i>Ryblova M.A.</i> Between Everyday Life and a Holiday: Collective Works and Public Duties in the Don Cossack Community of the 19 <sup>th</sup> – the First Third of the 20 <sup>th</sup> c. ....	202
<i>Rudichenko T.S.</i> Art in the Process of Integrating the Don Host to the Russian State .....	215

#### **REVIEWS**

<i>Yurchenko I.Yu.</i> The Issue of Decossackization in Modern Historiography: History of Studying, Legal and Political Aspects, Bibliography and Statistics of Publications .....	224
<i>Volvenko A.A., Mitrofanova A.I.</i> The Don Cossacks of the Late 19 <sup>th</sup> – Early 20 <sup>th</sup> c. in Shane O’Rourke’s Book “Warriors and Peasants: The Don Cossacks in Late Imperial Russia” (Shane O’Rourke. Warriors and Peasants: The Don Cossacks in Late Imperial Russia. – New York : St. Martin’s, in Association with St. Antony’s College, Oxford, 2000. – 200 p.) .....	235